

Members' Motion submitted to City Council

Meeting date: 12 February 2025

Moved by: Vice-Chair Kitts on behalf of Councillor D. Brown

**Motion Title: Motion – Councillor C. Kitts – Mitigate Financial Impacts of U.S.-
Canada Trade Tariffs on the City of Ottawa**

ACS File No.: ACS2025-OCC-CCS-0015

Ward: Citywide

Motion d'un membre soumise au Conseil municipal

Date de la réunion : le 12 février 2025

Motion de : Vice-présidente Kitts au nom du conseiller D. Brown

**Titre de la motion : Motion – Conseillère C. Kitts – Atténuation des répercussions
financières sur la Ville d'Ottawa des tarifs douaniers canadiens
et américains**

Dossier n° (ACS) : ACS2025-OCC-CCS-0015

Quartier : À l'échelle de la ville

Motion

WHEREAS despite the 30-day reprieve achieved on February 3, the threat of U.S. tariffs against the Canadian economy remains; and

WHEREAS a 25 percent levy on Canadian imports to the U.S., along with anticipated retaliatory tariffs from Canada, will disrupt supply chains, increase prices for goods, depreciate the Canadian dollar, and negatively impact the Canadian economy and major industries, potentially leading to a recession; and

WHEREAS the City of Ottawa should take proactive measures to support federal and provincial efforts while mitigating financial impacts on the municipality,

THEREFORE BE IT RESOLVED that staff prepare an update outlining the economic forecast and potential negative impacts of the ongoing trade war on the City of Ottawa's procurement exposure and financial positions; and

BE IT FURTHER RESOLVED that staff present a plan to ensure the City's procurement bylaws and processes are sufficiently flexible to support the purchase of local, Canadian and non-American goods and services, wherever possible; and

BE IT FURTHER RESOLVED that the Mayor convene a meeting of local business leaders to develop an action plan to support and promote local products and businesses; and

BE IT FURTHER RESOLVED that the Mayor work with the Mayor of Gatineau on a request to the other levels of government to eliminate interprovincial trade barriers; and

BE IT FURTHER RESOLVED that the City of Ottawa collaborate with other levels of government and representative business and trade organizations in efforts to create local supply chains for products and services currently purchased from American companies; and

BE IT FURTHER RESOLVED THAT the City of Ottawa examine only utilizing the banking and investment services of Canadian financial institutions.

Motion

ATTENDU QUE malgré le répit de 30 jours obtenu le 3 février, la menace des tarifs douaniers américains plane toujours sur l'économie canadienne; et

ATTENDU QUE l'imposition d'une taxe de 25 % sur les importations canadiennes vers les États-Unis et les tarifs douaniers de rétorsion anticipés de la part du Canada nuiront aux chaînes d'approvisionnement, feront augmenter le prix des biens, déprécieront le dollar canadien et auront des conséquences négatives sur l'économie canadienne et les principales industries, ce qui pourrait mener à une récession; et

ATTENDU QUE la Ville d'Ottawa doit agir pour soutenir les efforts fédéraux et provinciaux, tout en limitant les répercussions financières sur la municipalité;

PAR CONSÉQUENT, IL EST RÉSOLU QUE le personnel prépare un compte rendu des prévisions économiques et des possibles répercussions négatives de la guerre commerciale en cours sur l'approvisionnement de la Ville d'Ottawa et sa

situation financière;

IL EST EN OUTRE RÉSOLU QUE le personnel présente un plan pour que les règlements et processus touchant l'approvisionnement soient suffisamment souples afin de favoriser l'achat de biens et de services locaux, canadiens et non américains, lorsque possible;

IL EST EN OUTRE RÉSOLU QUE le maire convoque une réunion avec les chefs d'entreprise d'Ottawa pour produire un plan d'action destiné à encourager l'achat de produits locaux et à promouvoir les entreprises locales;

IL EST EN OUTRE RÉSOLU QUE le maire travaille avec la mairesse de Gatineau pour demander aux autres ordres de gouvernement d'éliminer les obstacles aux échanges interprovinciaux;

IL EST EN OUTRE RÉSOLU QUE la Ville d'Ottawa collabore avec les autres ordres de gouvernement, avec des organisations du milieu des affaires et avec des commerces afin de créer des chaînes d'approvisionnement locales pour les produits et services actuellement obtenus d'entreprises américaines;

IL EST EN OUTRE RÉSOLU QUE la Ville d'Ottawa envisage d'utiliser uniquement les services bancaires et d'investissement d'institutions financières canadiennes.

Financial Implications

There are no financial implications related to the motion as the work carried out by staff will be absorbed within existing resources.

Legal Implications

Legal Staff will be available at the meeting to respond to questions if required.

Disposition:

Staff will implement the recommendations in this motion, as appropriate.